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AKTUALNE MOZLIWOSCI STOSOWANIA BlOLOGICZNYCH METOD 
W ALKI ZE SZKODNIKAMI ROSLIN W POLSCE 

Polska niewc1tpliwie nie nalezy do kraj-6w specjaliü e uprzywilejowa
nycn, Jes11 iaz1e o n1ozl1wosc1 .sK utecznej walki b1olog1czneJ ze szkoan1ka
mi roslin. PoJ:oz-enie geograficzne, klimat i jego zr6.znicowania nie stano
w1c1 kor:zystnyc11 w.arunkow stosowania tych metod. Trz·eba Jednak pouK1 e
slic, ze t:ak zw.ane ,.idobre·• w.arunki stosowania metod biolog1.cznycn w1c1zc1 
si~ zaz.wyczaj ze znacznie wiEzkszq niz u na.s ositrosciq i zmiennosc1q prob1e
.m6w ochrony roslin. Trze ba r6wniez dodac, ze powyzsza ocena wynika 
z ctotychazasowych naszych poj~c o mozliwosciacn metod biologicznycn. 
ZgO'cln.~,e z tymi poj~.ciami wi~ksze sukcesy mozliwe Sq j-edynie na droaze 
.introdukcji entom-ofag6w. Tak podchodzi s i~ do spr.awy dzis jeszcze w wie
lu kraj.ach. Ostatnio jednak jestesmy w trakcie zmiany ,poglqd6w na mo.zli
wosc1 wyko,rzy5,cywan1a entomofag6w. Pozw.ala nam to juz -ctzis w zupe1111e 
i nnym swi-etle dojrzec problem wykorzystywania entomofag6w miejsco
wy c.;h. 

Przy rozipatrywan.iu aktualnych mozliwosci stosowania metod biolo
gicznych w i-iolsc-e nalezy zwr6cic uwag~ na trzy sprawy: po pierwsze -
na konkretne mo.zliwosci praktyczne ze wskazaniem dr6g ich realiz.acji, po 
drugie - na zaipotrzebowania praktyki w stosunku do nauki, zwiqzane 
z realiza,cjq tych m-ozliwo1Sci, jak i planami na przyszlosc i wreszcie po 
t rzeci ~ - na popularyzacj~ idei ,biologicznych m,etod w terenie. 

Om.awiajqc zagadnienie pomin~ spraw~ ochrony p,ozytecznych p ta
k6w. Wydaje mi s1~, .ze calosc tej sprawy nie wym.aga w chwih obecnej 
specjalnej analizy. Wiadomo przeci,ez w zasadzie eo tu trzeba robic. Zna
my <lobrze ·drogi reializacji slusznych w tej dziedzinie wskazan. Niezalez
.nie od tego ,powinny byc rozstrzyg.ni~te pewne istniejqce problemy pozy
tecznosci czy szkodliwo-sci niekt6rych gatunk6w p takow, jak i kw-estie wy
korzy.stania ich dla ochrony pewnych upraw przed okreslonymi szkodn1-
kami, jak ~- ziemniaka przed stonkq ziemniaczanq. 

Re.alne mozlhvosci stosowania metod biologicznych w Polsee po.~.-1 
ochronq pozytecznych ptak6w sq obeanie niewielkie. Ogranicz.iajq si~ on~ 
wlasciwie do wykorzystywania trz·ech entomofaig6w, a mianowicie: osca 
kor6wkowe,go (Aphelinus mali), kruszynk.a (Tr ichogramma sp.) i barylka
rza ( Apanteles sp.). Do tego mozna by dodac jeszcze pewne ,vskaz.ani.a, do
tyczqce ochrony niekt6rych pozytecznych form (jak np. biedronki) . Wska
zane Sq r6wniez dalsze J:)r6by nad zakladaniem t.achinari6w. 

Zachodzi wo1bec t,ego pytanie, czy wobec tak malych mozliwosci m.ajq 
siens jakies wi~ksze wysilki w kierunku zapoczqtkowania czy odpowiedn :e-
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go ust.awienia akcji biologicznej ,v.alki? Niewqtpliwie w ,c.alosci akcji 
ochrony roslin efekt tych metod 'biologicznych b~dzie malo ,;vidoczny. 
Tym nien1niej przyniosq one zupelnie realnq korzysc 1nateri.alnq. Wazni:ej
sze b~dzie jednak to, ze utoruje si~ w ten sposob drog~ samej idei biologicz
nej walki ze szkodnikam"i, spopularyzuje si~ jq w terenie, ugruntuj-2 si~ 
sw:adomosc , ze chemia nie jest jedynym skutecznyn1 or~zem w walce ze 
szkodnika1ni. Za r frwno z·e wz,gl~du na. konkretnct ko-rzysc m.aterialnq, jak 
i z inn:ych wymienionych wzgl~d6w, uw.azarn za zupelnie c€lowe zo.rgani
zowanie przez sluzb~ ochrony roslin w Polsee kHku akcji biologkznej 
walki. 

Osiec kor6wkowy 

Osc.a korowkowego sprowadzono do Europy i z.acz~to hodow.ac w 1920 r. 
Do ·· Pols:ki sp,rowadzany byl kilkakrotnie, poczqwszy od 1928 r. 0 poczqt
kach aklimatyzacji i hodowli o.sea w Polsee informuje m. iin. K,aweeki 
(1936). Nalezy przypuszczac, ze·osiec r6\vnoczesnie przedositawal si~ na nasz 
teren drogq natur.alnq z z.achodu i poludnia Europy. Gdy w zwic}zku z j-ed
nc} z preesylek osc.a z Anglii zacz~_t9 poszukiwania w terenie, okaz.alo si~: 
ze pasozyt ten juz w wielu miejscach zado-mowil' si~. Trudno bylo juz 
w tym momenci,e zorientow.ac si~, czy zadecydowaly o tym poprzednie 
przesylki osea ('eweintualnie przypadkowe zawlecz,enia), czy tez wlasnie 
czynne rozprzestrzenianie si~ tego gatunku. -

W latach 1935 - 1939 w Krakowie, Ki·elcaeh i na Slqsku staeje ochro
ny roslin prow.adzily hodowl~ osc.a, zasilajqc nim ,teren. W latach powo--
jennych problem walki z bawelnicq kor6wkct zszedl poczqtkowo na dalszy 
plan. Z jednej strony _wylonily si~ nowe, powazniej.sz-e prohlemy, ,z dru
giej z.as, ostrie zimy 1939/40 i 1940/41 roku silnie ogr.aniczyly wystE;powa-

. nie teigo szkodnika w Polsee. Dzis jednak bawelnica zn6w .stala si~ pospo
litym i grozny-m szkodnikiem sad6w. Wedlug r6znych nie o_publikowanych 
danych ,r6wniez na terenie calego niemal kiraju wyst(Wuje osiec kor6wko
wy. Mozna na tej podstawie przypuszczac, ze pasoiyt ten zaaklim.atyzowal 
siE; u n.as i odgrywa pewnq rolE~ w naturalnej redukcji ilosciow-ej bawelni
cy. Nie wiemy jednak, jaka jest ta rola. Nie wi·emy, jaki jest za.si~g osca. 
i.akie na.silenie je,go wyst~powania. Dla z.orientow.anja ~iP \ '.\ 7 calei tPi sv
tuaeji konieczne j-est zontanizowanie odpowi,ednich badaii. SqdZc}C jednak 
z dos·wiadcz:eii w innyeh krai.ach niezb~dna _iest w kazdym razie .akei.a ho
dowli i roz1prowadzani.a tc-~Po na~o,zyt.a, a eo najmniej .stworzenia mu dogod
nych warunk6w z.imow.aniri 

Konkretne zadania w dziedzinie czynnego wykorzystanla osca w Pol-
see przedstawialyby si~ na.st~pujq.co: . 

1. Origanizacja akcji zbi-e.rania ,p6znc} je.sieniq g.alctzek z baweln1;~ 
opanowanc} prz,ez osca. Rozpoznanie nie .pr:ziedstawia wi~kszych trudnosci 
(porazone mszyce, w k,t6ry,ch zimujc} poczwarki pasozyta, sct cienmiejsze 
i blyszczqce; nie posiadajq wydzieliny woskowej ani otworu wylotowego, 
charakterystycznego dla osobnilk6w, kt6re o.puscily juz postaci dorosle pa
sozyta). Galc1zki p:rz,echowuje si~ Ztlnq w chlodnyin miejscu i na V:'iosn~ 
przPnosi do o,panowanych sad6w, um~eszczajq,c na dr2iewach: Ko1rueczne 
jest oczywiscie opr.acow.anie szczeg-6-lowej instrukcji. 
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2. Organizacja 1 - 2 punkt6w staiej hodowli osca. Hodowla taka nie 
przeds.tawia ,vi~ksz.ych trudnosci. Przepisy Sq znaine. Stworzy si~ w ten 
spos6b rezerw~, kt6rq b~dzie mozna dysponowac w cicigu lata, szczeg61-
nie na terenach Polski srodkowej i 1p6lnocnej , gclzie , jak nalezy przy,pusz
eizac, naturalna dzi.alalnosc osca i_est ze wzgl_~du na niekorzystne warunki 
atmosferyczne m,niej skuteczn2. 

3. Zaprojektowanie i realizacja badan nad stanem ilosciowym, zasi~
giem i roJci osc.a ko-r6wkowego ,v Pols,ce. (Pr.aca taka mo,gl.aby zostac wyko
nana przez Zaklad Entomolo.gii SGGW przy ,vsp6ludzi.ale Centralnego 
Laboratorium Ministerstwa Roln!ctwa. Bardzo pozc1dana bylaby wsp6l
praca Dzialu Ochrony Sad6w Instytutu Sadovvnictwa). 

I{ru szynek 

Pasozyty jaj budzq w nas z natury rzeczy n ajwi~ksze zainteresowa
nie ze we:gl~du na to , z·e at.akujq szkodnika w najodpowiedniejszym mo
mencie: nie tylko zanim stal si~ zdolny do rozrodu , ale zanim z.aczql 
s~kodliwq dzialalnosc. Z pasozyt6w jaj najwi~kszq popularnoscic1 wsr6d 
pracownik6w z.ajmujqcych siE; metodami biologiczn ymi cieszy si~ od wie
lu lat kruszynek. 

Pierwsze udaine doswi.adczenia nad wykorzystaniem kruszynka prze
prowadzono w 1912 r. w Taszkiencie, a w na.st~pnych lat.ach na Krymie. 
Duze z.aslugi .ooni6sl p.rzy tym polski entomolog Mokrze~ki. Momentem 
przelo.mowyn1 w rozwoju metody bylo opr.acowanie w roku 1926 metody 
hodowli kruszynka na iajach mola zbozow·ego (Sitotroga cereateUa) przez 
Flandersa. Od tego cz~su - szcz.eg6lnie w Stanach Zjednoczonych i w 
Zwiqzku Radz.ieckim - prow.adzi si~ hodowl~ r6znych gatunk6w kruszy.n
ka na wi·elkq skalE;. 

Przedst.awienie c.alosci zagadnienia krus.zynka jest \V tej chwili o tyle 
ulatwione, ze niedawno .spraw~ t~ zreferowala w odniesi·eniu do stosunk6w 
na Ukrainie Kowalewa (1954) , a w odniesieniu do stosunk6w srodkowo
europej.skich - Mayer (1955). 

Na Ukr.ainie kruszynek okazuje si~ najefektywniejs.zy \V walce z r 6z
nymi s-6wka,mi. Metodyka hodowli i wykladania kruszynka n ie jest jeszcze 
ostatecznie wypracowana. Kowalewa st\yi,erdza, ze popelniono dotcid (to 1 

zna.czy do 1954 r.) liczne ibl~dy. · Stosowano mi~dzy innymi zbyt vvysnkie 
dawki pa.so.zyta (do 300 000 na 1 ha) . D.alej utrzymyw.ano stale \l\1arunki 
temperatury i wilgotnosci w hodowli, nie uwzgl~dni.ajqc zr6znicow.ania 
klim.atycz:nego terenu. Nie uwzgl~dniono momentu degeneracji w wyniku 
stalej masowej hodowli. Taka degeneracja obj.awia · si~ m i~dzy innymi 
w zmniejszonej przrezyw.alnosci postaci doroslych (sp.ada ona cio 4 - 5 dni) , 
eo zn1ni~i.sz.a szanse zarazenia pelnej liczby jaj. Od 1944 r . pr acui·e si~ nad 
u.suni~ciem r6znych bl~d6w. Mi~dzy innymi wprowadza siE; odnawianie 
szcz.ep6w material&mi z.bieranymi w terenie, eo zwi~k~.z a p r.awie dwukrot
inie prz,ezywalnosc (do 10 dni). D.alej - od polowv kwietnia do konc.a lata 
prowadzi si~ hodowl~ w warunkach naturalny,ch poz.a pomteszczeniami. 
Z kolei zilnc1 podd.aje .si~ ow.ady dzi.alaniu zmiennej temperatury, oibniza
hic icl nocami. Te z.abiegi , opierajqce si~ na zdobycz.ach teoretycz.nych bio
logii miczurinowskiej , znac-znie wzmogly ef-ektywno,sc kruszynka. Ostatnio 
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pracuje si~ i11a Ukrainie nad wyboriem najdogodniejszego .zywiciela w wa
runkach hodowlanych. Problem „dawkowania'' zostal juz cz~sciowo roz
wiq.Zany przez Mejera, kt6ry wykazal, ze dawki powyzej 100 000 na 1 ha 
zmniejszajq efektywnosc. N~st~puje wtedy kilkakrotne zarazanie ty.ch sa
mych jaj i degeneracja. Licz.ba optym.alna j·est o wiele nizsza, bo okolo 
20 000 samiczek na 1 ha. Opracowano r6wniez dokladniejszq metod~ wy
kladania zarazonych jaj. I ta sprawa ma bardzo duze znaczenie, bo zdol
nosc lotu kruszynka jest ograniJczona i nie przekr:acza zazwycza.j kiilkunastu 
metr6w w ciqgu cale,go zyci.a. 0 sprawach tych ws.pominam, by podkre
slic, ze nie z.najdzi·emy od razu stuprocentowych recept w zakres1e met9-
dy wykorzystyv1ania kruszynka. Nasuwa si~ tu problem wypracowania od
powiednich dla naszego kraju metod i to zar6wno dla w.alki z ro1nicami 
i innymi szkodnikami upraw polowych, jak i dla walki z ovvoc6wkct j.abl
k6wkq. 

Na Ukraini·e w 1952 r. czynnych bylo 243 laboratori6w kolchozowych 
„produkcyjnych". Produkcja w 1950 r. wyniosla tarn 4 175 .milion6w 

W edlug informacji Mayera w Niemczech .pocz.q.tkowe wyniki badan 
(Hase - 1924) nie byly zach~cajqce: PrzyczynHo si~ do tego uzy,ci.e ame
rykanskiego _gatunku T. minutum, nie dostosowanego do w.arunk6w srod
kowoeuropejs.ldch. Analiza Mayer.a moze mirec wartosc r6wniez i dl.a nas. 
W warunkach srodkowej Euro.py wchodzq w gr~ dwa gatunki - T. sembli
dis i ·1·. cacoeciae z r6zn_ymi ioirmami. W stosunkach tych pozwala s1~ zo
rientowac ostatnia pr.aca Ferr1ere·a. Rö.zn1ce f1zJolo,giczne pomi~dzy r6z
nymi ,gatunka1ni i formami sq znaczne, eo nie jest oczywisc1·e oboj~1me dla 
sprawy ich wykorzystania w terenie. 

Ostatnio ·badania w Niemcz€ch skoncentrowaly si~ na T. cacoeciae, 
jako gatunku z wielu wzgl~d6w najdogodniejszy,m. Stosuje si~ metod~ 
zalewowq, a vvi~c metod~ przyj-~tcl w USA prvez Flandersa i stosowanq 
r6wniez w Zwic1zku Rad.zieckim. Jesli ~dzie o pewne niepowodzenia, to 
Mayer widzi przyczyny w zbyt powierzchowny,ch ocenach sto,sunku pa
sozyt/zywiciel. Nie docenia si~ tu cz~isto problemu atrakcyjnosci r6znych 
gatunk6w w danej biocenozie, eo przy wydatnym politagizmie moze 
miec duze znac,zenie. Jakkolwiek najnows.2:e badania Quednau'a wykazaly, 
ze u tego rodz.aju (Trichogramma) nie ma mowy o pantofagizmie, to jed
nak zestaw tzw. calkowitych .zywicieli i zywici•eli „ekologiczn~e niepel
nych" jest wys tarczajctco duzy, by problem .atrakcyjnosci odgryw.al prak
tycznq rol~. 

Ostateczne wi~c wytypowanie metody w szcze.g6l.ach mu.si byc prze
prowadzane k.azdorazowo dla okreslonych warunk6w biocenotycznych. 

T. cacoeciae wyst~:pujie u nas prawdopodobnie w 5 pokoleniach rocz
n1e. Zespoly zywicieli w warunkach naturalnych zmieniaj q si~ przy tym. 

* * 
* 

Wydaje mi si~, ze w naszych warunkach mozn.a by, \vykor,zystywac 
kruszynka do w.alki z rolnicami or.az zanalizowac mo,zliwosci wykorzysta
nia go do walki z owoc6wkq. Wobec stosunkowo duzej zdolnosc_i lotu (do 
20 m) mozna traktowac n i·m eo pic}.ty rzqd drzew w sadzie, dajqc ipo 1000_9 Q 
na dr21ewo . Akcj~ prowadzi si~ raz w roku. K.alkulacja w Zwiqzku Radziec: 
kim wynosi 10 rubli na 1 ha, co w po,r6wnaniu z kosztami w.nlki ch€mioz,neJ 
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jest zni' om,e. Dod.atkowy:rn efektem akcji jest porazanie jaj niekt6rych in
nych s~ :0dnik6w. 

Wedlug danych Tielengi (1955) w stosunka,ch -pomü~dzy Trichogram
ma evanescens i Agrostis segeturn, zachodzi najcz~sciej zja~Nisko ne.gatyw
nej 'koincydencji. Ingerencja czlowiek.a jest wi~c jak najbardziej wskazana. 

W warunkach polo,y_ych rozlot kruszynka odbyw.a si~ w promieniu na
wet do 50 m, eo ulatwia ,prowadzenie akcji. Koszty nie przekraczajq 5 ru
bli/ha przy uzyciu okolo 15 000 osobnik6w na 1 ha. 

_Tyl1e mozna ipowiedziec na temat praktyki wykorzystywania kruszyn
ka na podstawie dany,ch z kraj6w osci,ennych. 

Wnioski dla nas: . 
1. Nalezy jak najszybciej opracowac metod~ hodowli i rozprowadzania 

kruszynka do walki z rolnicami. 
2. Konieczne jest zorganizowanie na razie 2 - 3 punkt6w hodowli. 
3. Froblem kruszynka w Polsee, .stan gatunkowy, nasilenie, rozmi9sz

cz.enie itp. powinny byc jak najszybciej opracowane przez plae6wki ba
dawcze. 

4. Dla ,postaw~enia spraw praktycznych na wlasciwym pozi.omie po- · 
winno si~ ski·erowac kilku pracownik6w na przeszkol·enie za,granicq. 

5. Nalezy zanalizowac mozliwosci wykorzystywania kruszynka do w ~l
ki z owoc6wkq jablk6wkq. 

Barylkarz 

Problem barylkarza jest og6lnie dosc dobrze znany, dzi~ki wykorzy
stywaniu go vv ,podr~cznikach i pracach 1popularnych jako przykladu typo
wej formy pozyt,ecznej. W rzeczywistosci sprawa jest nieco bardziej 
skomplikow.ana niz si~ wydaje, gdyz w bielinku wyst~puje prawdopodob
nie 6 gatunk6w barylkarzy. Niewqtpliwie - najwazniejszq rol~ odgrywa 
Apanteles glomeratus. 

Z 6 - 7 ookole11 hary1karz.a 2 - 3 ostatnie zyjc:t w gqsienicach Pieris 
brassicae i P. rapae. Pierwsze dw.a atakujq Aporia crataegi. Istnieje wi~c 
mozliwosc zbi,erania kokon6w barylk.arza z gqsienic A. crataegi i przenc
szeini.a ich na porazonq kapust~. Wystarcza kilka tysi~cy kokon6w na 1 ha. 
by porazenie wynosilo 1ponad 80 % gqsienic I pokolenia (normalnie 20 -
30 ~1c) i do 95 o/ II pokolenia. 

Sprawa wykoTzystania u nas barylkarza w pr.aktyce ·walki z bielin
kie1n nie jtest 1zupelnie ja,s.na. · Wydaj,e si~, ze istniei& tu pewne mozliwo.sci 
i ,nalez.aloby przeprowadzic odpowiednie pr6hy. W chwili obecnej spraw.a 
kwalifikuje .si~ jeszcze tylko do pracowni naukowej , kt6ra powinna wiosnq 
1956 r. zbadac mozliwosci zbioru kokon6w, a zimq - mozliwosci przecho-

• wywania ich az do momentu pojawu bi·elink6w na mlodej kapuscie. 

Tachinaria 

Pr6by zakladania tachinari6w w lasach byly i Sq eo peviien czas pro
wadzone. Brak jest jednak miarodajny,ch danych eo do ich roli gnspod.ar
czej, gdyz na o,g.61 doswi.adczenia provvadzone sq w nieodpowiednich warun
kach i1 nie sq wl.asciwie kontrolowane. Nie prowadzi si~ prob zakladania 
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tachinari6w w warunkach upraw polowych, a nalezy przypuszf zac, ze: 
przyn1osloby to korzyst1~1e rezuii.aty. Nasu.,va si~ ,v~~c na.st~pUJqcy · nio-sek: 

Prz·epro\vadzic w 1956 r. odpowiednio · pos,tawione do.swiadczen:.a nad 
mozliwosciq waiki b:ologicznej ze szkodnikami uprav1 polcJ\vych przy po
mocy tach inari6w. 

Wnioski koncowe 

Konieczne j·est zalozenie osrodka badan nacl biolo.gicznymi metodami 
walki. Osrodek t.aki powinien j.ak n.ajszybciej nawiqzac kontakty z ,podob
nymi ,plac6wkami zagr.anicq w celach wymiany materi.a16w pas-ozytni
czych. 

W osrodku takim powinno si~ rozwinqc r6wniez badania nad wyko
rzys tywaniem mikroorganizm6,v. 

W osrodku powinno si~ szkolic specjalist6w od po.szczieg6k1ych grup 
crganizm6w pozytecznych, gdyz bez takich s,pecj.alist6w niemozliwy jest 
jakikol wiek post~p w tej dziedzinie. Poniewaz szkolenie specjalist6w mu

. si trwac kilka lat_ .nalezy jak najszybciej l?rzystqpic ·do scalenia rozproszo
nych w t-e j chwili wysilk6w i opracowania odpowiedniego planu szkolenia. 
W,nioski w tei_sprawie powinny w,plynqc do PAN. 

Nalezy wzm,6c akci~ popularyzacji metod biologicznych. Zaidaniem 
akcji propag.andowo-popularyzacy_inej powinno byc uswiado.mi~nie tere
nu o koniecznosci ochronv g.atunk6vv pozytecznych. 

Ze wzgl~du na koniecznosc analizy projekt6w walki biolo.gicznej 
w w~zszvm g-ronie zaintereso,vanych nalezy w najkr6tszym czasie zwolac 
roboczc:1 konferencj~ w tej sprawie 


